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 ملخص البحث
يستهدف البحث التعرف على فاعلية برنامج تدريبي لمعالجة اضطرابات اللغة عند 
التلاميذ ذوي صعوبات التعلم ،وتحدد البحث بتلاميذ الصف الرابع الابتدائي ذوي 

صعوبات التعلم في المدارس التابعة للمديرية العامة لتربية الرصافة الثالثة ، للعام 
(، ولتحقيق هدف البحث تطلب بناء أداتين الاولى هو 2020-2019) الدراسي

مقياس اضطرابات اللغة ، وتكون من واحد وعشرين فقرة وتم استخراج الخصائص 
السيكومترية للمقياس ،وتم بناء برنامج تدريبي في ضوء حاجات أفراد العينة بعد 

برنامج ،وكان نتيجة تطبيق المقياس وذلك باعتماد نظرية )كيرك( في المقياس وال
تطبيق البرنامج على أفراد العينة التجريبية وجود فاعلية للبرنامج في معالجة 

 اضطرابات اللغة، وفي ضوء نتائج البحث تم وضع عدد من التوصيات والمقترحات.

Abstract 
The research aims to identify the effectiveness of a training 

program to treat language disorders among pupils with 
learning difficulties, and the research is limited to fourth-grade 
students with learning difficulties in the schools of the General 
Directorate of Education Third Rusafa for the academic year 
2019-2020, and to achieve the research objectives, it required 

building two tools, the first is the measure of language 
disorders and it is from 21 paragraphs, The psychometric 

properties of the scale were extracted, and a training program 
was built in light of the needs of the sample members after 

applying the scale by adopting Kirk's theory in the scale and the 
scales. The result of applying the program to the members of 

the experimental sample was that the program was effective in 
treating the language complexities, and in light of the research 
results, a number of recommendations and suggestions were 

developed 
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